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OOTUSES
Kohe naha, kes esimeselt kur

suselt. M itte et nad nii hirmus 
noored välja näeksid, need meie 
noorimad. Mitte sugugi. Aktsele- 
ratsioon ju. Aga neis on natuke 
kõhklust, natuke ebalevust, na
tuke suurt soovi. Kõike, ja kõik 
kuidagi avali, kuidagi siiralt nä
ha. Neid on ilus vaadata, kui 
nad 1. septembril immatrikulat- 
siooniaktuse eel fuajees seisa
vad ja ootavad. Üks suur ootu- 
setunne neis endis ja nende 
ümber. Niisamasugune tunne on 
ehk neil alles viie aasta pärast, 
meie kevadistel lõpuaktustel, 
k u i . . .  Aga kahe suure ootuse- 
tunde vahele mahub oi kui pal
ju proosalist argipäeva, kõik 
need sessid ja  seminarid, pabis- 
tamised ja eksamirõõmud ja 
mis veel. Aga ainult nii, tuden
gielu proosa tõsise austamisega 
jõutakse taas rõõmsa ootusäre
vuse hetkedeni . . .

Umbes sedasama rääkis meie 
rektor akad. Boris Tamm 1. sep
tembri aktusel. Rääkis asjali
kult, tõsiselt, natuke murega, 
natuke ... manitsevalt. Töötage, 
saage aru, et kõrgkoolis tuleb 
palju rohkem iseseisvat tööd te
ha kui keskkoolis, ärge lubage 
endale möödalaskmisi; kõik 
vead, olgu küll kerged tekkima, 
ei ole sama kergelt parandata
vad; looge hea töömeeleolu oma 
rühmas, heas mõttes võidu Õp
pimise isu; kasutage iga minu
tit . . .  «Püüdke need lihtsad as
jad meelde jätta,» andis rektor 
nõu. «Midagi erilist teilt insti
tuudis ju  ■ei nõuta, aga seda, 
mida nõutakse, tuleb täpselt 
järgida.»

Ega rektor gi midagi enne
kuulmatut rääkinud. Aga ometi 
rääkis nii, nagu oleks tal tuhan
de kuulaja asemel- üksainus, 
keda ta  teab ja tunneb, keda 
usaldab ja kellest usub, et see 
tipikooli alt ei v ea . . . Ja kõik 
see tuhat kuulas rektorit tõesti 
nagu üks mees, pingsa tähele
panuga ja (vähemalt pealtnäha!)

suure sooviga kõik kuuldu kõr
va taha panna.

Tuhande kaaslase ees said 
rektorilt oma üliõpilaspileti iga 
teaduskonna parimad: JoelKal- 
pus keemiateaduskonnast, Tõnis 
Nõlve mehaanikast, NataljaSin- 
javskaja automaatikast, Tiiu 
Tammots ehitusest, Priit Alasoo 
energeetikast, Kaido Salurand 
majandusest.

Visadust ja töökust hariduse 
kui nõukogude noore enesest
mõistetava Õiguse kasutamisel 
meie kodumaa 60. juubeli aas
tal, teadmiste' edaspidist edukat 
rakendamist meie rahva ja 
ühiskonna hüvanguks soovisid 
ENSV kõrg- ja keskerihariduse 
minister Ilmar Nuut, EKP Kesk
komitee teaduse ja Õppeasutus
te osakonna juhataja asetäitja 
Väino Rajangu, EKP Tallinna 
Oktoobri Rajooni Komitee esi
mene sekretär Vladimir Bussel, 
TPI komsomolisekretär Urmas 
Hiire.

Aktus lõppes. Mindi laiali tea
duskondadesse, tutvuma dekaa
niga, kätte saama üliõpilasdoku- 
mente. Oma teaduskonda läksid 
Kohila noormehed Raigo Ukki- 
vi (hakkab õppima elektronar
vuteid) ja Aimar Tutt (tulevane 
energeetikainsener), ehitustea- 
duskonna värsked tudengid Too
mas Kitsing, Erik Tamm, Teet 
Mesila, kõik Tallinna poisid . . .  
Ja kõik need, rohkem kui tuhat, 
kes ajaleheinimese küsimistele 
oskaksid vastata praegu vaid 
nii nagu ülalnimetatudki: kõik 
on uus, andke pisut aega harju
miseks.

Viie aasta sisse mahub palju. 
Kes oma aega väga hästi ka
sutada oskab, sellel väga palju 
meeldejäävat.

Kõigepealt aga töö põldudel. 
Reedel, 3. septembril läks esi
mene kursus kuuks ajaks maa
tööle majanditesse. Sel ühel 
töökuül, mis nii vajalik abi 
kutselistele põllumeestele, on 
tudengitele endile veel üks täht
sus:- nii õpitakse üksteist kiire
mini ja paremiryj tundma, vali
takse välja rühma Õiged ja te
gelikud liidrid.

HILLE KARM

AVAKOOSOLEK

Üleeile, 7. oktoobril , toimus 
aulas instituudi parteiorganisat
siooni ja nõukogu ühine lahtine 
koosolek. Põhiettekande möödu
nud õppeaasta tulemustest tegi 
rektor akad. Boris Tamm.

Puidutöötlemise eriala Marja 
tänava õppebaasi ehitamise ja 
eduka evitamise eest said TPI 
tänukirja metsa- ja puidutöös
tuse minister V. Tšernõšov, mi
nistri asetäitja O. Kaldre, 
mööblikoondiše «Standard» di
rektor R, Ilves, puidutöötlemise 
kateedri juhataja dots. T. Kaps.

Kinnitati üliõpilaste kommu
nistliku kasvatuse plaan eelole
vaks õppeaastaks.

Reale meie õppejõududele, 
teenistujatele ja  töölistele anti 
kätte Tööveteranide medalid.

Rektori ettekannet refereeri- 
me pikemalt järgmises lehes.

* * *

ÕNNITLUS

õnnitleme meie esmakursus- 
lasi edukalt sooritatud sisse
astumiseksamite puhul elutee 
otsimiste ja leidmiste etapi al
gul. Soovime ka edaspidiseks 
eksamiõnne, erksat vaimu, visa 
hinge, töötahet ning -oskust, 
seltskondlikku tudengielu ja 
kindlat kurssi elusihi saavuta
misel.

Õppejõududele ning vanema- 
kursuslastele soovime viljaka 
koostöö edukat jätku, vastas
tikust mõistmist, tihedat tööd 
(mitte tühja!) ja raudset närvi.

MEHHAANIKA
TE ADU SKONNA 

KOMSOMOLIBÜROO

öemse reisi võtsid möödunud, 
kevadsemestril ette TPI laulu- 
klubi liikmed, et esindada insti
tuuti festivalil «Poliitiline 
laul — 82».

Koosseisus Mart Unt, Ilmar 
Vahtre, mina ise, kaks kitarri, 
bandžo, plokkflööt ning kohati 
kuni kolmehäälne vokaal, sise
nesime stjuardessi kuldse nae
ratuse saatel, lennukisse, mis 
kandis meid raagus varakeva
dest õitsvate sirelite 20-kraadi- 
lisse suvesse. Tänu iseäralikule 
pagasile ei tekitanud festivali- 
küialiste eristamine muudest 
reisijatest mingeid raskusi ja nii 
võisimegi paari tunni pärast 
tungida armeenia köögi salapä
radesse rohelistesse salatitesse, 
mida lausa vihtadena iga liha
tüki kõrvale jagati, õhetavate 
suudega _ kerisime end selleks 
ööks .reisiväsimust välja maga
ma.

Vastavalt programmile toimus 
meie etteaste juba järgmisel 
päeval. Nagu selgus hommikul, 
oli osavõtjaid umbes saja rin
gis, kes jagunesid viieteistküm

ne ansambli vahel erinevatest 
linnadest meilt, lisaks veel 
sakslased, tšehhid ja kuuba 
noored.

Kontserdid toimusid Jerevani 
kammermuusika majas — aja
kohane hea akustikaga saal. 
Kahjuks ei saanud sama öelda 
võimenduse kohta, mis kärises, 
vilistas ja vaikis nii vaheldu
misi kui korraga. Ilmselt oodati 
rohkem elektripillidega an
sambleid, aga kontrastina vara
sematele aastatele kasutati see
kord enamasti naturaalpille. Et
tenähtud prooviajad kaotati 
suures organiseerimistuhinas, 
nii sukeldusimegi, pea ees, 
tundmatus kohas.

Esinesid enamasti tudengid, 
küllaltki ühtlase tasemega. Li
saks tuntud lugudele Joan Bae- 
zi ja Bob Dylani klassikast tuli 
peaaegu iga grupp välja mõne 
omaloomingulise looga. Tuge
valt esinesid külalised SDV-st, 
kelle klassikaline kitarrimängu- 
stiil koos oskusliku flöödikasu- 
tusega jättis nauditava mulje. 
Tšehhid saatsid lavale koguni

T A L L IN N - JER EV A N - 

TALLINN

terve üliõpilaskammerkoori hu
vitava ja puhta nelj ahäälse 
harmooniaga. Temperamentse 
lõunamaise publiku võitis enda 
poole trio Minskist,. hästi võeti 
vastu kõik elektripülidel män
ginud ansamblid, kuigi nii mõ
nelegi nendest tuleks kasuks 
pillide häälestamise saladustesse 
tungimine. Tugevamad koge
mustega ansamblid jätsid neist

mõnedki üsna kaugele seljata
ha. Eriti tahaksin esile tõsta 
moskvalasi, kelle ladina-ameeri- 
ka rütmid olid tõesti nii viimist
letud ja stiilsed, et publik ei 
tahtnud neid lavalt är ,̂ lastagi. 
Ise pakkusime nn. kammerfolki, 
kirevuse mõttes lisasime ka vei
di puhast kantrit. Paljude osa
võtjate arvates tulime sellega 
päris kenasti toime.

Järgmise päeva veetsime pu- 
handtena mägedes. Esimest kor
da sellisele ekskursioonile sat
tunu leidis eest kuhjaga eksoo
tikat — küll lumistel mäetip
pudel mänglevast päikesest ja 
kohaliku kaubanduse ümarda
tud hindadest, küll kitsastest 
käänulistest mägiteedest. Pä
rastlõunal esinesime koos SDV 
grupiga kondütrivabrikus, kus 
proovisime ka oma armeenia 
keele oskust lindi pealt (häälda
mise järgi) õpitud rahvalauluga. 
Mõnest sõnast saadi isegi aru, 
sellest andis märku aplausi tu
gevus. Ei tarvitse lisada,, et Õhtu 
mitteametlikus osas olid meil

võrreldamatud eeusea nenae 
ees, kes pidid esinema näiteks 
baakaronivabrikus.

Viimasel päeval toimunud 
lõppkontserdil teatati piduli
kult võitjad. Külalislahkelt 
läksid peaauhinnad jagamisele 
Tšehhoslovakkia, Saksa DV ja 
Kuuba tudengite vahel. Kuid 
ega teisigi ilma jäetud. Seina- 
plaadi žürii liikmete autogram
midega ning eripreemia ak
tuaalsuse eest tõime ära meie
gi, lisaks muljed ja kogemused. 
Seepärast suur tänu üliõpilas- 
klubile, kes meile selle reisi 
võimaldas!

ANDRES TRIKKEL, 
tänavu TPI lõpetanud

ÜLIÕPILASKLUBI: 
Lauluklubi alustab taas 

oktoobris. Asjast huvitatud, jäl
gige reklaami!



Tänavu septembris tähistab 
auväärne TARTU RIIKLIK 
ÜLIKOOL oma 350. juubelit. 
See on pisut ka meie, TPI täht
päev. Ehk küll veidi suuresõ
naliselt öeldud, on see ometi tõ
si. Meie majas töötab 230 TRÜ 
lõpetanut, neist 129 õppejõudu. 
Kõik nad on oma hariduse alu
se saanud ülikoolist, seal kuju
nenud, kasvanud. Ülikool on 
neile andnud . . .  Aga andkem 
sõna neile endile, TRÜ vilist - 
lastele, praegustele TPI õppe
jõududele.

HEINRICH TIIDO, NLKP 
ajaloo kateedri professor, aja
loodoktor, ühiskonnateaduste 
teaduskonna dekaan. Lõpetanud 
1949. aastal TRÜ Ajaloo-Keele
teaduskonna vene filoloogia osa
konna.

1949. aasta n o v em b ris  valiti 
m ind ülikooli ko m so m o lisek re
täriks. Too aasta oli E estim a a le  
m u rra n g u lin e . Oli tera v a ' klas
sivõitluse a eg , iga ü k s p id i s u u t
m a otsustada, k u h u  ta  k u u lu b .  
Ülikooli n o o rtejü h in a  sain  väga  
tu gev a  karastuse ju st ideoloo
gilise võitluse k ü s im u stes . K o m 
somolitöö andis nii m u lle  k u i  ka  
teistele ülikooli kom som oliko-  
m itee  liik m etele  ko gem u si, m ida  
hilisem as tegev u ses  o n  v ä g a  v a 
ja  läinud. 1949. aasta kom som o-  
liaktivistidest, k e lleg a  koos m u l  
tüli töötada, _ on hästi m eeles  
su u rep ä ra sed  aktivistid O laf U tt, 
Ilm a r A a m issepp, A n tid ea  M et
sa, A k sel T a m m , A lek sa n d er  
B lu m fe ld t . . .  K õ ik  p ra e g u  tu n 
tu d  ja lu g u p eetu d  in im esed , õ p 
pejõ u d u d est m e en u ta n  su u re  
soojusega V alm a r A dam sit, Ja a n  
K o n k su , Jo h a n n es  F e ld b a c h i . . .

V eel on m eeles  õ h tu d  N äituse  
tänava internaadis. S e a l ■ olid  
m u  voodinaabriteks kaks J u h a 
nit — P eeg el ja  K a h k . P äeva l 
m e tegim e kõik  kõvasti tööd , 
Mina istusin  ra am a tuk ogu s, J u 
h a n  K a h k  käis v e e l Õ ppim isele  
lisaks ka am etis, aga õppis ta  
m in u  m eelest k o h u ta v a lt p a lju , 
õ h tu l  siis läks in tris  s u u rek s  
m aailm aasjade aru ta m isek s . J u 
h a n  P eegli m u h ed a d  ü t lem is ed  
on p ra eg u g i m eeles . M äletan , 
P eeg e l m u u d k u i istus ja  k ir ju 
tas, ik k a  sealsam as, kas v õ i voo
dis ja  põlve p ea l. E g a  m e  siis  
küll k eeg i ei osan ud arvata , et

m eist saavad p rofessorid  ja  
ak ad eem iku d.

ADO KÖSTNER, toiduainete 
tehnoloogia kateedri juhataja, 
professor, keemiadoktor. Lõpe
tanud 1957. aastal kiitusega 
TRÜ Matemaatika-Loodustea- 
duskonna keemia osakonna.

Viis aastat tu dengip õlve T a r
tus ja  tänaseni jätkuvad kon
taktid ülikooliga on  andn ud  
m ulle ro h k em , kui m õn e lause
ga on võim alik kirja panna. 
K õ ige  tähtsam  — ülikoolist sain  
hariduse, m is ei p iird u  ainult 
kitsalt erialaste teadm istega . 
T olleaegne m att-loti (nii n im e
tati m eie  teaduskonda) tu d en g  
oli teadust ja  ü ldse vaim sust 
hindava m entaliteed iga . M eie  — 
keem ia , füü sik a , m atem aatika  
ja  loodusteaduste tu d en g id  oli
m e  sedavõrd h a rju n u d  arutam a  
oma eriala , teaduse ü ld se , filo-  
soofia, poliitika ja igasuguste  
m u u d e , sealhulgas k a  täiesti 
elülähedaste valdk ond ad e p ro b 
leem e, et elu  intris oli lausa  
m õeldam atu lõpm atute d iskus
sioonideta tubades ja ko rid ori
des. T u n d id e  kaupa seisis kori
doris m itm eid  p ro b leem e lahkav  
p o isteg ru p p .Ü k s  lisandus, teine  
läks, ju tt aga  jätkus. M õned  
n eist on v ee l p ra eg u sen i m ee
les.

Ülikool andis m ulle teadustöö  
ja  ü h isk on dliku  teg ev u se  süs
tem aatilise baasi. Ü htteist neil 
äiadel oli teh tu d  ju b a  keskkoo
lis. T ä n u  ülikoolile, eriti te a 
dustöö juh en d a ja ile  dots. T .H o -  
m etsäle ja  T R Ü  Ü TÜ  n õ uk ogu  
ju h en d a ja le  dots. J .  Tammeoru- 
Že lisandus aga oluliselt ko ge
m usi ja kujunesid, m itm ed  jä rg 
neva s töös hädavajalikud põhi
m õtted.

T u d en g ie lu  m ateriaalne külg  
oli objektiivselt võttes raske. 
E sim ese ku rsuse  elasin le g en 
daarses T iigi intris, üh es  toas 
koos k a heteistkü m n e kaasvõit
lejaga , sam a palju  tagatoa naab
re id  ja n en d e  arvu kaid  külalisi 
pidevalt läbi jalutam as. Ü ks ahi 
kähe toa p ea le , selle k ü tm in e  
loom ulikult m eie  endi m u re .  
R askused  toidu ja  riieteg a  ei 
lasknudm areneda erilistel p re te n 
sioonidel, ei põhjustanud aga ka  
virisem ist ega  hädaldam ist. P al
lim ängud in tri õuel, veesõjad  ja

tinnad (im proviseeritud tantsu
peod vabatahtlike m uusika
m eeste  saatel), bridž ja male 
olid sam uti tavalise tudengielu  
lahutam atud koostisosad. O m a
ette nohistajaid oli vist küll õige 
vähe, tagantjärele tundub te r
ve in ter nagu  ü h e  suure p e re 
na.

S tu u d iu m  kõrgkoolis arendab  
alati ja  igaüht. K a  m eie a ren e
sim e ja nähtavasti säilitasime 
arenguvõim e ka järgnevateks  
aastateks. Paljudest kunagistest 
kaasvõitlejatest on saanud tu n
tud teadlased ja aktiivsed ü h is
konnategelased . Sõprus kaas
võitlejatega, kontaktid õppejõu
du dega  o n  säilinud tänaseni. 
Mis parata, vaatam ata juba  
veeran dsaja ndi piirile läheneva
le tööle T P I-s olen om a sisimas 
ikkagi m ingil m ääral jäänud  
tartlaseks, TR Ü  patrioodiks. Iga
su gu n e ku ltu u r põhineb oma 
va nem ate ja õpetajate austam i
sele. K u is  saaksin m inagi tei
siti vaadata om a a i m a  m a  t e- 
r  i l e.

TIIU ALLIK, ametiühinguko
mitee esimees. Lõpetanud 1976. 
aastal TRÜ Filoloogiateadus
konna vene keele ja kirjanduse 
erialal.

L oom ulikult on  ülikool mulle 
andn ud  erialalisi teadm isi, just  
v en e  k irjan duses, õpetanud
m ind  kirjandust m õistm a. K ir 
jan du sest m itte lu g u  pidada ei 
saa vist keegi, ku id  mõista teda  
saab väga erinevalt. TRÜ v e n e  
kirjan duse  ka teed ri õppejõud, 
eriti p ro fesso rid  J u r i  L otm an, 
Z ara M ints, P avel R eifm a n n  os
kasid õpetada om a ainet n ii, et 
läbi ajastu kirjan duse  hakka
sid tu n n eta m a  ka  ajastu fi
losoofilist m õtet, ühiskonnaelu.

Ülikool on m ind  õpetanud m õt
lem a ja  otsustam a, vastutam a  
om a teg u d e  eest. M eie kursusel 
oli 50 üliõpilast. K o o s  lahenda
sim e kõik küsim used, ka kõige  
raskem ad. R ü hm a juh en da ja
m eil küll oli, kuid  kursuse elust 
ta  oluliselt osa ei võtnud. M ä
letan, m eil tuli lähendada nii 
m õndagi väga tõsist. T egim e  
seda alati su u re  printsipiaalsu
sega, m ingist erilisest õigluse
tundest lähtudes. M ulle tundub, 
et see  Õ iglusetunne oli üldse  
om ane kogu m eie  osakonnale ja

tulenes professor Lotmani isik
susest, tema printsipiaalsusest 
ja otsekohesusest. Mäletan, kord 
taotles meie kursus kõigest hin
gest ühe kursusekaaslase eks
matrikuleerimist: ta  oli sõbra
lik, seltsiv, alati abivalmis, hea 
Õppeedukusega. Aga me tabasi
me ta varguselt ja see ütles 
kõik.

MARE-ANNE LAANE,, võõr
keelte kateedri vanemõpetaja. 
Lõpetanud 1969. aastal Ajaloo- 
Keeleteaduskonna (praegu filo- 
loogiateadüskond) romaani- 
germaani keelte ja kirjanduse 
erialal filoloogi, inglise keele 
õpetaja kvalifikatsiooniga.

Tartu Riiklik Ülikool, nagu 
üldse kõrgkool, eriti ülikool, 
andis juba esimestest loengutest 
alates s ü v e n e m i s v a j a d u -  
se,  sellest ka vältimatult — pü
siva tööharjumuse. Eriliselt 
juurdus, kuna sind selles pide
valt taga piitsutaii, e n e s e 
k r i i t i l i n e  s u h t u m i n e  
kõigesse sellesse, mille olid ära 
teinud; ning tuli kõiki olemas
olevaid ja harva kättesaadavaid 
allikaid uurides kontrollida nii 
ja teisiti — kas see on õige, see 
või too, või on hoopis rohkem 
võimalusi. Selletõttu võib-olla 
ongi mulle pealiskaudsus häiriv 
ja paljudel juhtudel hämmas
tav.

TOOMAS TÄHT, majandus
matemaatika kateedri' vanem
õpetaja. Lõpetanud 1972. aastal 
TRÜ Matemaatikateaduskonna 
rakendusmatemaatika erialal.

Olin veel kolm aastat aspi
rantuuris ja mõnda aega tööl 
TRÜ arvutuskeskuses. Niimoodi 
kogunes soliidne intristaaž. Esi
mene asi, mis meenub Tartu 
aastatele mõeldes, ongi elu üli
kooli ühiselamutes — ühtaegu 
ropp ja ilus! Vist sellepärast ei 
õnnestu mul kuigi hästi ka TPI 
intris korravälvamine, mida 
mõnel puhul on teha tulnud.

Meenub Villem Ernits, ansam
bel «Rajacas», üliõpilaspäevad 
tõrvikurongkäikudega, üldse 
ühiskondlik aktiivsus, mis sel 
ajal (60-ndate lõpp) tundus ole
vat vaba karjerismi tagamõte
test.

A ga põhilised m älestused on  
siiski seotud om a tead usko nna
ga. T egin  eksam eid  nelja le  m a 
tem aatikaprofessorile. K a  ü le 
jäänud õppejõud olid koloriit
sed  ku jud . M eelde on jää nu d  see  
suur m u rra n g  m õtteviisis, m is  
toimus I—II  kursusel — õppisi
m e abstraktselt m õtlem a. S a im e  
m inu m eelest väga hea h a rid u 
se. Tõsi, hiljem  on tu lnu d  ü m 
b er o rien teeruda  enam  ra k e n 
duslikele probleem idele (m eist  
koolitati siiski «puhtaid m a te
m aatikuid»). K a du nud  on  ka  
kergelt üleolev suhtum ine ra -  
kendusteadustesse.

SULEV MÄELTSEMEES, dot
sent, teenindusökonoomika ka
teedri juhataja. Lõpetanud 
1970. aastal TRÜ Bioloogia- 
Geograafiateaduskonna geograa
fia osakonna majandusgeograa
fia erialal.

Viis aastat õpinguid ü lik o o 
lis, viim ane kolm andik k o g u  
kooliteest on  andnud m u lle  s u u 
re  sisem ise soovi n ing piisavad  
alused om a teadm iste edasisek s  
täiendam iseks. Ju st  ülikool v ä ä 
ristas m inu  jaoks tuntud m õ t te :  
ülem aks kui hõbevara, kalli
m aks kui kullakoorm ad tu leb  
tarkust tunnistada.

V õrreldes keskkooliga õp etas  
ülikool tunduvalt enam  iseseis
va töö ja  iseseisva m õtlem ise  
oskust. Sellest aspektist lä h tu 
des näib, et v eel k ü m m e-v iis-  
teist aastat tagasi oli ü le m in e k  
keskkoolist kõrgkooli m ä rg a ta 
valt tuntavam , järsem  kui p r a e 
g u  n in g  seda tuleb öelda tä n a 
päeva kahjuks.

M õeldes tagasi ülikooliaasta
tele, m een u b  kõigepealt ju h e n 
daja prof. S . N õm m ik, k e lle le  
olen tänu võlgu om a su u n a m ise  
eest teenindusökonoom ika ja  
-geograafia valdkonda. P r a e g u 
se töö seisukohalt m e en u v a d  
kadedusega m itm ete Õ ppejõudu
de sisukad ja  m etoodiliselt  
kõrgetasem elised loengud. S ü 
gava jäi ja  jätsid suvised p ra k ti
kad ja  õppeekskursioonid. T o 
redad kaaslased olid ü h ise la m u -
korrusel n in g  eelkõige m e ie  
toas.

Raske uskuda, et juba XVII. 
Kuid minu ees lebab 4.—16. 
hooaja täispikkade filmide loe
telu, milles kirjas üle 550 n i
metuse ja eriliselt ära märgi
tud klubi avaprogramm 29. no
vembril 1966. a. kinos «Parti
san». Ävafilmiks oli prantsuse 
režissööri H. Colpi «Nii pikk 
eemalolek».

Meie aktivistide hulgast on 
lahkunud dots. A. Garšnek ja 
kino direktor A. Pihlamägi — 
klubi ristiisa ja -ema. Aeg 
nõuab oma.

Klubi on aastatega omanda
nud kindla koha meie filmisõp- 
Tade seas. Mida tõotab algav 
hooaeg?

Avaõhtu on planeeritud teisi
päevale (nagu tavaliselt igal 
nädalal), 21. septembrile kell 
18.30. Traditsioonilise avaüritu- 
sena on kavas TPI film ifestiva
li, juba VI, programm. Tõenäo
liselt on selleks ;P. Urbla «Selle 
suve šlaager». Oktoobris koh
tume O. Neulandiga, keda oota
me külla «Corridaga». Novemb
ris on plaanis lühifilmide pro
gramm «Tallinnfilmist», sest 
uusi asju on valminud M. Soo
saarel, A. Söödil jt. Detsembris 
loodame näidata «Eesti Tele
filmi» programmi.

Teiste liiduvabariikide stuu
diotelt on teadaolevalt huvita
vamad «Rong peatus» Abdraši- 
fovilt, «Suguselts» N. Mihhalko- 
vilt, «Eraelu» J. Raizmanilt, 
«Hääl» I. Averbahhilt. Mitmed 
neist lõid laineid kineastide seas

17. HOOAEG
XV üleliidulisel filmifestivalil 
aprillikuises Tallinnas. Keda 
nimetatud autoritest meie klu
bis näha saame, selgub; kui Üle

liidulise Filmikunsti Propagan
da Büroo Eesti osakond on oma 
plaanid koostanud.

Kinoliidu vahendusel ootame 
külla läti dokumentaliste, kellelt 
kuuldavasti on välja pakkuda 
uudne programm.

Kõik eelpool nimetatud pro
grammid on pühendatud NSVL 
89. aastapäevale.

Filmiajaloo programm jätkub 
regulaarselt kord kutis. Program 
mide poolest oleks võimalik aja
loo näitamissagedust kahekor
distada, kuid see nõtiab juba 
llsapäeva teisipäeva kõrval. 
Meie klubi õhtute arv hooaja 
kestel on aga niigi aukartust
äratav. Igatahes möödunud hoo
ajal jäid koha- ja ajapuudusel 
näitamata Perestiani «Punased 
saatanad», Protazanovi «Aeli- 
ta», Renoire-i «Vee tütar», 
Carne «Päev algab», J. Vigo 
«Atlanta» jt; Lõplik otsus pro

grammide arvu osas jääb klubi 
juhatuse teha.

Kaasaja välisfilmidest on esi
algsesse plaani võetud sotsialis
mimaadest ungarlase I. Szabo 
«Mephisto» (Ungari 1981. ä. pa
rimaks tunnistatud, «Oscar» pa
rima välismaise filmi eest 
USA-s), tšehhi ühe tuntuma re
žissööri J. Mekseli «Vanadel 
headel aegadel» ja ungarlase 
Z. Fabri «Balint Fabiani saa
tus».

Teistest maadest on kavas 
R. Polanski «Tess», R. W. Fass- 
binderi «Maria Brauni teine 
abielu», F. Fellini «Cabiria 
ööd», J. Schlesingeri «Kesköine 
kauboi» jt.

.Klubi liikmete ja kandidaa
tide registreerimine on ruumis 
V-301 kella 16—17.30 6.—7., 10., 
13.—-14., 17. septembril. Kaasa 
võtta möödunud hooaja liikme
kaart. Uutel huvilistel isikut ja 
seost TPI-ga tõendavad pabe
rid, üks foto 3x4 cm. Abone
mendi maksumus õppeaastaks 
on 10 rubla.

Lõpetuseks. Juhatus ootab 
tegutseda tahtvaid üliõpilasi' 
klubi orgtööst osa võtma. Aktii
vis on võimalik teba kirjatööd, 
esineda, kujundada stende jpm. 
Palume huvilistel endast häbe
nemata teada anda.

Plaanid seadis kokku 
TIIT MERISALU

K R O O N I K A

0  ENN HENDRE
Peenmehaanika kateedri uus ju

hataja on ENN HENDRE. Sündinud 
22. juunil 1938 Viljandis. Lõpetanud 
1963. a. TPI. TPI-s töötab alates 
1963, 1970 lõpetanud sihtaspirantuuri 
Leningradi Täppismehaanika ja Op
tika instituudis, tehnikakandidaat. 
Sellest ajast peenmehaanika kateed
ri õppejõud, dotsent.

Ehituse ökonoomika ja organisee
rimise kateedri uus juhataja on 
ÜLO ROOMA. Sündinud 4, detsemb
ril 1929 Tartus. Lõpetanud TRÜ ma
jandusteaduskonna 1961. Majandus- 
kandidäat. 1974. aastast TPI vanem
õpetaja, 1978. aastast dotsent.

Autoteede kateedri uus juhataja 
on ANTS VAIMEL. Sündinud 11. 
jaanuaril 1927. a. Narvas. Lõpetanud 
1951. a. TPI autoteede insenerina, 
Aspirantuuris TPI-s 1962—1965. a. 
Tehnikakandidaat 19GG. a.

ü ü te  kateedrijuhatajate tutvusta
m ist jätkame järgmises lehes.

0  ÜLO ROOMA

©  ANTS VAIMEL



«Nägin unes EÜE-d,
kes lendas üle Eestimaa . . .»

Eisma rüiuna laulust 
«Tervet elu tunda* võtta, 
sellest kõigest joobuda 
siin ainult saab . . . »

Pärsamaa 
«Raha lõhna haistan suvetuules . .  .»

Lääne
«Mida rohkem müüri laome, 
seda rohkem raha saame . . . »

Iru
«Aitab meile allveelaevast, 
allveelaevad vanarauaks, 
kuival maal on parem  
ku i külmas m erevees . . . »

Ao
-«Oo, Muhu, Muhu, 
süda mata mul siin . . . »

Muhu
«Me rahujüngrid oleme, 
seisame vaid rahu ees t . .  .»

Misso
«Maha jätan vaidlusrelvad 
võtan kaasa vaid päikesekella 
ja olengi malevas . .  .
Unusta oma valehäbi 
ja tunne end Iseendana . .  .»

Tuuliku
«Kuid meile see särk on nii armas
me seda seljast võtta ei saa
ehitustandril,
merel ja mandril
see sinine malevasärlc.»

Brno
M eeleolu peaks olema sisse 

juhatatud. EÜE-82 on ajalugu, 
kirkad kired on vaibumas, ra
humeelsemat arutelu jätkub
järgnevaks kümneks kuuks.
Iga-aastane suvelõpp on toonud 
pulbitsem ist EÜE-teemade üm
ber kõigis kõrgkoolielu instant
sides. Kategoorilisi hinnanguid  
järgnev kirjutis lipukirjaks ei 
sea (autor e i loe end n ii päde
vaks paikapanijaks), kuid m it
meid poolt- ja vastuarva
m usi on suve jooksul märk
m ikesse kogunenud. Ei ta 
haks neid ainult enda teada 
jätta. Alguseks aga olen nõus 
kirjanikuga, kes ütleb: ükski 
asi pole iseenesest hea ega halb, 
ainult mõtlem ine teeb ta  sel
leks. Optimism ja pessimism  
jäävad edasigi õrna loom ulik-

0  Publiku portree.

ku vahekorda, s. t. esimest õn 
tunduvalt rohkem kui teist. Tä
navune EÜE-süvi, see 19 .-S , oli 
•piisavalt soliidne, sõbralik, ra
hulik ja südamlik, et seda kor
daläinuks nimetada. Eks ole.

Et ma ise ei hakkaks aksioo
me üle kordama, siis vahele au
toriteetne tsitaat praeguselt 
malevakomissarilt, 1979. a. aja
lehest ««Noorte Hääl» Eesti Ü li
õpilaste Ehitusmalevas» (edas
pidi lühidalt .malevaleht). Mart 
Raik:

«Malevlane on kujunemisjärgus 
isiksus. Hea, et meil on malev, mis 
paneb nii mõnedki asjad õigesti ja 
kindlalt paika. Malevas kehtib va
batahtlikkuse printsiip. Kedagi ei 
kästa. Malevlased ei tööta hästi 
mitte selleks, et hirmsat raha ra
bada, ka mitte seepärast, et keegi 
kohustaks — võib ju valida ka 
puhkuse Musta mere ääres. Male
vas on õige töösse- ja ellusuhtumi
ne. Ma olen veendunud, et malev 
võib noore kujuneva inimese käe
käigule heas mõttes palju juurde 
anda, viltused arusaamad öiseks 
ajada.»

Niisiis, m alevas o n õige töös
se- ja ellusuhtumine. Vastu 
väidelda on mõttetu,, sest miks 
peaksime juhinduma üksiku
test halbadest näidetest? Üldis
tada saab ju ikka ainult üldist: 
hea on tänavune 5,8 miljonit 
rubla, hea on ühine organisee
ritud suvi ligi 3000 üliõpilasele, 
hea on näha töökaid ja vaim u
kaid malevlasi, distsiplineeri
tuid ilm a igasuguse tunniplaa
ni ja stipi äravõtmise hirmuta.

Tööst m e täna ei räägi. Seda 
on lõppeval kuumal kuival su
vel tõesti hästi tehtud, on juba 
pai j u kiidetud ka.

30. augusti keskööprogrammis jut
tu vestes väitsid malevaveteranid 
Mati Laur ja Sulev Kannike (Euro

maisi rühm, nagu nimetas end Lõu
na regiooni Koit), et m alevlastest 
kõige kujukama mulje jätab suur 
kokkutulek. Ja et kogu malevaelu 
jagunebki mälestustes kaheks: pool 
oma rühmast, pool kokkutulekust.

Viimasest kokkutulekust (arvuli
selt 16.) on, mida mäletada. (Mõis
tagi tuleb nüüd juttu nendest ja 
nende parimatega, kes intsikurmu  
pääsesid.)

*

Rühmi pannakse kokku 
( = komplekteeritakse) väga eri
nevalt. Kus on rühm kevadel 
koos ja pole komandöri, kus 
vastupidi; kus valib komandör 
endale liikmeid n.-ö. nao 
(=perfo) järgi. On see vale? Ei, 
see on kindla peale minek, m is 
eeldab komandöri aktiivsust 
talve läbi, et endale häid m alev
lasi välja peilida. Valik oleneb 
veel sellest, kes mida oluliseks 
peab. Töövõimet, rammu, nup
pu või ehedat taidlus-kunsti- 
laulu-spordi vms. annet. Ning 
õnnestumise garantii peakski 
kehtima suve lõpuni. Piisab ka  
sellest, kui rühma rahvas on 
võim alikult erinevatest kõrg
koolidest. Nii ütles Hulja ko
mandör, TPedI kultuuritudeng 
Urmas Normak, et tem al oli 
rühma kokkupanekul eesmärk 
— esindatud peavad olema kõik  
Eesti kõrgkoolid. Olidki. Tule
mus: regiooni teine koht. Koos 
Simunaga (suurelt jaolt tipika- 
test koos, kuid väga erksatest 
tipikatestl, komandör-komissar 
Madis Veber EV-51) moodustati 
silm a-kõrva hakanud «Erwini 
hõim». Seevastu Sakala regioo
n i Metsa rühmas .oli vaid üks 
mitte-«TRÜ-kas» (ka meister oli 
füüsik!), ning regiooni kokku
tulekult naasti esikohaga. N ii et 
väga eluline olukord: retsept
ega reglement kordaminekut ei 
kindlusta, edu tuleb n ii ja te i-

©  M alevlase portree.

siti, mõnikord ka lausa tund
m atu jõuguga suve alustades. N ii 
rääkis konservatooriumi kom
somolisekretär Riho Rõõmus, 
Iru komandör, et oma rühmast 
tundis ta enne objektile m ine
kut vaid paari inim est. Ja ka  
Iru oli hea rühm. Tõestagu seda 
esikoht regioonis ja fakt, et 
Tallinna staap on esitanud ko
mandöri ja rühma lepingupart
neri Tallinna Näidislinnuvab- 
riku ELKNÜ Keskkomitee au 
kirja saamiseks.

Vahepeal oli kuulda jutte, et 
hakatakse päris õppegruppide 
kaupa m alevasse minema. Ei 
tea, mis m alev see küll peaks 
tulema, ja kui palju siis alla-, 
hõisatud vabatahtlikkuse print
siibist järele j ä ä b . . .

KUI PALJU REGIOONIL 
VAJA ON?

Hopp, kokkutulekumiljöösse. 
On lauluvõistluse vaheaeg, käib 
kõva sangpomm. Astun tõstm i
seks valm istuva Väinamere k o
mandöri, TPedI komsomolisek
retäri Raimo Kägu juurde. 
Kokkutuleku teine päev oli 
hoos, mõned alad lõppenud ja 
punktid pooleli lugemisel. R e
bimine käis mitm e regiooni v a 
hel. Parajasti juhtis küll V äi
namere, aga lootust säilitasid  
Lõuna,Virumaa, Sakala, sest ees 
olid veel üldarvestuse põhisam - 
bad — laulu- ja taidluskon- 
kursš.

Mis tunne on? Raimo Kägu: 
«Olen kaks aastat sangpommi 
tõstnud, tõstan tänagi.» K ui 
palju? «Nii palju, kui regioonil 
vaja on!» Komandöri enesekind
lus õigustas end. Kolme m ehe 
198-st jäi tema järvele 52 tõstet. 
Sangpommi esikoht Väinamere 
re, ja regioonide reastuses jä i ta  
kah ületamatuks.

Väinamere tugevus on harju

m uslik. Isegi igav juba. Palju  
huvitavam, kuidas asetuvad üle
jäänud kuus regiooni. Seal on 
pilt aastati vahelduv. Tänavu  
siis: 2. Lõuna-Eesti, 3. Virumaa, 
4. Sakala, 5. Kesk-Eesti, 6. Tal
linn, 7. Tartu.

«EÜE BETONEERIB 
EESTIMAAD»

Minule jäi küll see laul (Mu
hu) kõige rohkem meelde. Lau
luvõistluse esikohaomanik Kä- 
ravete, TRK rühm, oli küll 
esinduslik, hea ja stiilne, aga 
seda kõike vahest l i i g a ,  
noh, nagu konservatooriu
m i rühmale kohane. «Bal
laad kivistunud südamest» oli 
tõesti ilus, BCCO-le pühendati 
lihtsate vahenditega vaimukus 
ja kolmaski nende laul propa
geeris õigeid arusaamisi: «Elu
peab olema ja armastust ole
ma, muidu lõpeks eesti sugu siit 
ilm a pealt.» Just niisugune ka
va, m is žüriile meeldib.

24-st laulnud rühmast oli mul 
märkmikusse m ärgitud t o r 
m i l i n e  a p l a u s  või s u u 
r e d  o v a  t s i o o n i d  Viimsi, 
Ao, Kõrgemäe, Euromaisi, Erwi
n i ja Pärsamaa rühmade esine
m ise järel. Iru (Veljo Tor
m ise «Raua needmise» mo
tiivid) hinnati kolmandaks. Tu
letagem  meelde, et möödunud
aastane Schwerini ja nüüd Iru 
komandör Riho Rõõmus pärjati 
eelm isel kokkutulekul parim a  
viisi autoriks, tem a «EÜE läheb  
õmmi tagasi» oli hiljem  m itm e
suguste m alevaalaste poleem i
kate üldnimetus.

Omamoodi üllatas Kõpu (Sa
kala silmapaistvamaid rühmi, 
regiooni teine, komandör And
re Vaino LA-71). Nemad kand-

laste ette ei jõudnud — Tartu 
. regiooni teine laul, ja m aleva- 

lehtki andis oma poolehoiu?
Endiselt tahan kokkutuleku-' 

le jõuda kui mitte enne, siis 
hiljem alt selleks ajaks, kui esi
m ene laulurühm end mikrofo
nide taha seadmas. Talvises 
hingitsevas tudengitaidluses mi
dagi n ii elavat ei näe.

TA ID L U S— EI? JAA!
«Lavalaudadelt paistab see, mida 

tahetakse südamelt ära öelda.» (Ivo 
Karlep, 4. aug. malevaleht 1978)

«Taidlus on kokkutulekutel nii
sugune asi, mis suures osas kujun
dab muljet tervest kokkutulekust 
ja  sellele saabunud malevlastest». 
(Tiit Matsulevitä, 2. aug. maleva
leht 1979)

«EÜE on üks üliõpilaskonna löök- 
salku, kellele ei saa kuidagi oma
sed olla pseudosotslaalsed ilmingud, 
ka isetegevuslaval.» (Andres Ees
maa, 27. dets. malevaleht 1979)

Tänavuse malevalehe põhjal 
(21.07) otsustades juhtus midagi 
kurba Tartu kokkutulekul; ena
mik tugevaid ja keskmisi kavu 
esitati Lõunas; taieldi ja hinna
ti teistelgi regioonikokkutule- 
kutel. Üldkokkutulekul aga 
kerkis ette ootamatus — taid- 
luskonkursi 10-liikmeline žürii 
keeldus nähtut (18 rühma ka
vad) järjestamast. Ka mõistli
kult kommenteerimast. Mõistli
kult, s.t.  tegijaile endile ja nä
gi j ailegi arusaadavalt. Millest 
muidu need hilisemad küsimu
sed: kas said aru? mis ütled?

Mis siis lahti? Möödalaskmisi mui
dugi oli, ka tõsiseid'. Ehk «mängu- 
reegleist m itte kinnipidamist», nagu 
žürii autoriteetne esimees, austa
tud malevaveteran Aarne Vahtra 
oma lõppsõnas selgitada püüdis. 
Aga mitte kõigis kavades. Mille eest 
karistati neid teisi, kes ju tõemeeli 
vaeva olid näinud ja taidluses loo
tusrikka kokkutulekutel jalge alla 
võtsid? Pealegi' ei saanud laval toi
muv olla mingi terra incognita, re
gioonide kokkutulekutel kõik puha

hinnatud. Mis hukka mõistetud, see
Intsikurmu ju ei jõudnudki?

Igatahes vaatamist oli ja pi
danuks olema ka hindamist. Vä
hemalt n ii palju, nagu Tartu 
Trepimäel — esimesi kohti välja 
ei antud, 4.—5. pandi paika, ü le
jäänud olid viimased. Kah la
hendus. Võimalusi oleks taht
m ise juures siingi leidunud. 
Praegu jäi asi küll õhku rippu
ma.

Veel üks tähelepanek. Tänavu 
polnud ühtki kulunud tüüpset 
taidlusteemat, mida ikka j ä jälle 
on varieeritud: paberiuputüs,
kuiv seadus, partisanid, mustad 
jõugud, staapide järamine, segü- 
masinanali õmmilikkuse naeru
tamine . . .  m itte ühtki! Oli rahu- 
võitlus, oli inimpahede piitsuta
mine, oli imperialistide üle irvi
tamine, oli head n a ljag i. , .  Ah 
jaa, seksi oli ka, aga õige vähe.

Jään arvamuse juurde, et žü
rii otsustusvõime puudumist ei 
saa psühholoogiliselt-- Õigeks pi
dada. Metsa rühma komandör 
Priit Sarv, TRÜ füüsik; arvas, 
et kui taielda ei saa, siis ei mak
sa EÜE-sse minnagi — tööd 
saab ka «mustas» teha. Ja mulle 
m eeldis väga EÜE Keskstaabi 
juhtkolmiku (Kallion, Raik, 
Leivo) seisukoht 28. aug. «Noor
te Hääles»: «Tundsin heameelt, 
et tuldi väi j a mitmete hea tase
mega rahuteemaliste kavadega 
ning m a l e v l a s e d  oskasid 
neid vääriliselt hinnata.» (Luge
ja sõrendus — U. R.).

KOKKUTULEKUMULJE?
IGAL ÜHEL OMA!

«Kodulinna» hing Tiina Mägi:

«Esimest korda olen kokkutule
kul kaks kätt taskus ja ei m in
geid muresid. Peale selle, et tut
tavaid on palju, aga o m  a rüh
ma ei o l e ...»

TRÜ füüsikatudeng, Tartu re
giooni interkomissar Alar Maa- 
rend: «Vaid kaks aastat tööta
sid Tartus üleliidulise m aleva 
ehitusrühmad. Siia sõidu õiguse 
said vaid parimad. TRÜ juubeli 
puhul tegid nad ära suure töö, 
linnale oli neist palju abi. Le
ningradi ja Novosibirski tuden
gitele, kes siin Intsikurmus olid, 
meeldis meie kokkutulek v ä 
ga.»

Sakala regiooni vaneminsener, 
TPI komsomolisekretäri ase
täitja EÜE alal Enn Vaher: 
«Meie regiooni elu  kulminat
sioon oli minu meelest siiski 
oma kokkutulekul Vändras. 
Sealne ületas selle siin l o o 
m u l i k u l  t.» (Kuuldavasti õn
nestunud väga hästi Sakala ka
siino!)

EÜE-82 Moldaavia rühma ko
mandör, Polütehnikumi komso
molisekretär, TPI energeetika- 
haridusega Raivo Raidam: 
«Kokkutulek meeldis, aga eel
misel aastal oli süngem, s. o. va 
pustavalt parem. Tänavu oli 
laul nõrgem, taidlus tugevam.» 
Teise Moldaavia rühma koman

dör, TPI samuti energeetikuna 
lõpetanud Vitali Zinitšenko li
sas kõrvalt: «Mina olin siin esi
mest korda, mulle meeldis kohe 
väga.»

Hulja rühma komandör U r
mas Normak: «Eelmisel aastal
oli etem. Tänavu venib, ei ole 
õiget hoogu sees. Meie Erwini 
esinemisega oleme rahul, rahvas 
võttis normaalselt vastu. Olen 
kolmas aasta malevas, iga kord 
eri regioonis. Tuleval aastal? . . .

sid ette koori Maria v. Weber". 
ooperist «Nõidkütt». Polnud  
paha. Igatahes esim ene (?) ooper 
EÜE muusikarepertuaaris.

Mäletan, kord kurtis raadio male- 
vasaadete toim etaja Silvia Karro, 
et raske on raadiosse m alevalaule * 
valida — peab siis kogu Eesti rah
vas neid ebatsensuursusi kuulma? 
Armastus on inimomane nähtus, 
EÜE-stki lahutamatu, ja sellest 
mitte laulda on võimatu. Peab aga 
seda siis nii labaselt tegema, kui 
see mõne rühma kavast kõrvu hak
kas. Oma sõnu kohandas esinem is- 
kõlbulikuks ümber Tervise rühm, 
m õttelised siivutused esitas Ao,, ja 
Viimsi pikantse" teksti kohta olgu 
toodud näide:
Ön teada lašteäiaeast, 
et naine meesteta jääb ilma 
paljust heast.
See neiust naise ainult teeb 
kes käinud EÜE-s . . .
Teeb neiust naise ainult mees, 
kes käinud EÜE-s.

Kui lasteaiaeast teada on, miks 
siis m ikrofoni võimendatuna EÜE 
1000-ne eliit seda kuulam a peab?

Asjatundjate hindam ist mööda 
kõlbasid kuulata ainult pooled lau
lud. Siit koorus ettepanek — võiks
ki vähem rühmi esineda. Neil ja 
pool tundi mämmutkontserti tapah, 
pärlidkl kaovad hallast! vahele ära.

Üldpilt? Nagu tolles raadio 
malevaprogrammis välja öeldi 
(Kabli rühma liikmed): vanas
ti oli kõva rühm, kus kaks k i
tarri, nüüd ei maksa alla oma 
orkestri välja tullagi. Tehti ka  
tehniliselt head instrum entaali 
— Kõrgemäe, stiilne oli Euro
m aisi «Sombune pärastlõuna  
Brüsselis»,veel ü h tte is t . . .  Mõ
ned m u vanem ad tuttavad juh
tusid samüti toda 30. sept. õh
tut kuulma ja leidsid, et «tä
napäeva m alevlased laulavad  
peaaegu nagu «Ellerheina» kam 
merkoor. Vokaal on nii kõrgel. 
Meie omal ajal jorisesime n ii
s a m a . . .» Hinnang.

M alevalaulik sai siiski kena  
täiendust. (Kui kaugel on selle  
trükistamine?) Ü he hea teksti
ga laulu sõnu lugesin alles ta -  
gasisõidubussis. See oli Luke 
rühma «Edasi käib m e EÜE 
grammofon». Miks see m alev-

Ei tea, võib-olla Vainamerre ta
gasi . . ,»

Kui ma pingsalt lõplikku jär
jestust stendilt uurisin, kuulsin  
selja tagant vannutavat: «Ku
rat, hakka veel lastega staapi 
tegema!»

Telkide kokkupaneku ajal 
tühj eneval laagriplatsil ringi 
liikudes rahulolevat rõõmu 
tõesti vastu ei tulnud. Tallinna 
staabi mehed näisid tõsisemad, 
kui neid olin harjunud nägema, 
märkimisväärselt ei säranud 
Virum aagi. . .  Ainult Väiname- 
ret hoidis komissar Annes Sild  
endiselt käramisvõimelisena, 
eriti pidulikul lõpetamisel ja 
aut asustamisel. Omamoodi kurb 
oli nagu ikka lahkumistel. 
Mindi, selleks et ta&s tulla.

Mis aga puutub leviarva- 
musse «eelmine kokkutulek oli 
parem», siis seda on arvatud 
peaaegu igal aastal. (See selgub 
vanu malevakirjutisi lugedes.) 
Arvatakse ehk pärast 17-ndatki.

URMI REINDE 
SVEN ARBETI ja ALAR MÄE 

fotod.

P. S. Ajalehe «Tallinna Folü- 
tehnik» toimetus tänab m alev
lasi, kes meie ajakirjanikke töös 
abistasid: Ants Katkosild (Tal
linna komandör), Riho Rõõmus 
(TRK, Iru komandör), Veiko 
Murruste (TPI, Virumaa vanem- 
insener), Priit Sarv (TRÜ, Metsa 
komandör), Urmas Normak 
(TPedI, Hulja komandör), Tõnu 
Innar (TRÜ, Metsa lihtliige), 
Mart Raik (EÜE komissar).
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14. augustil tähistas oma esi

mest juubelit meie parteikomi
tee sekretär AADU TALTS.

Paljude siirate õnnitlussoovi- 
dega ühineb ka «Tallinna Po- 
lütehnik». Harjunud ikka par
teikomiteest nõu ja  arvamust 
küsima, ei saa me toimetuses 
nüüdki olla pärimata■< Seekord 
küll üksainus, ehk. veidi teist 
laadi, kuid see-eest pisut läiem 
küsimus partei sekretärile.

* Oled päritolult pärnakas, 
kõrghariduselt EPA-st pärit, 
enamjagu tööaastaid, 1963.-st 
alates on aga kuulunud TPI-le. 
Algul autoteede kateedris, siis 
ettevalmistusosakonna juhata

jana, 1975. aastast praegusel 
ametikohal.

Oskab inimestega suhelda, 
neid mõista ja ennast arusaa
davaks teha. Nii on Sinu kohta 
öeldud. Tunnustavalt. Mis Sul
le enesele kõige enam rõõmu ja 
rahuldust on pakkunud Sinu 
töös õpetajana ja kasvatajana? 
Mida soovid parteisekretärina 
uue õppeaasta eel kõigile, kes 
TPI-ga seotud?

Mulle on selle päeva puhul 
õnne soovitud. Palju tänu kõigi
le, kes seda tegid, õnne on mul 
olnud ka. Eriti ajast, mil hak
kasin tööle TPI-s.

Olen oma erihariduselt maa
mõõtja ja sellepärast on mõõt
mine, mitte ainult maa-, vaid 
igasuguste nähtuste mõõtmine 
veres. Paistab, et olen valinud 
ka õige tollipülga. Vähemalt 
siiani.

Geodeesiaõppejõuks olemine 
andis mulle ■ kogemusi noortega 
(endast noorematega) suhtlemi
seks. Arvan, et läks kenasti. 
Olin rühmajühendaja, millega 
kaasnesid mulle vajalikena näi
vad üritused '— üliõpilaste isik
likust elust osavõtt — pulmad, 
laste sündide tähistamine 
jne Ühiskondlike ametite pi
damine (ALMAVÜ-s, alü-s, par
teiorganisatsioonis) andis julgu
se ja kogemuse suhelda endast 
vanemate ja  väärikamatega. 
Vist tüli oskust, suhtlemisoskust 
juurde ja see pakkus rahuldust. 
Kuigi erihariduselt epakas, ela
sin suhteliselt kiiresti TPI-sše 
sisse ja pean seda kooli omaks. 
Kui mitte kõige paremaks, siis 
ikkagi minule kõige kallimaks. 
Praegusel tööpostil pakub ra
huldust töö noortega ja noorte 
jaoks. Eriti kui midagi ja 
inimlikku on korda saadetud. 
Olen rõõmus, et pole jõudnud 
tasandile, kus noori, üliõpilas- 
noori, vaadeldakse ja etätboni- 
iakse ainult omaaegse mõõdu- 
vuuga.

Õppeaasta algul soovin kõigi
le töökaaslastele ja  üliõpilaste
le: hoidkem kõrgel TPI lippu, 
sümboolselt ja ka tegelikult. 
Sellest tuleneb kõik muu inim 
tegevuses ja -suhetes vajalik.

HARRI ERM 
60

1949. a. augustis esitas noor, 
äsja Lesgafti-nim. Kehakul- 
tüuriinstituudi lõpetanud keha
lise kasvatuse õpetaja HARRI 
ERM avalduse TPI rektorile 
töölevõtmiseks õppejõu kohale. 
Nii sai temast tipikas, kelleks 
on ta jäänud tänaseni. 33 aas
tast 14 on H. Erm olnud ka
teedrijuhataja. Suures Isamaa
sõjas sai ta karastuse luuraja
na. Sellal kui teised vaenlasega 
silm silma vastu lahinguid lõid, 
tuli H. Ermil vaenlase tagalas 
eluga riskida.

Kateedrijuhatajana lõi ta 
treeninguvõimalüse korv- ja 
võrkpalli tippmeeskondadele, 
asutas õppejõudude korvpälli- 
kollektiivi «Кара». Hindamatud 
teened on H. Ermil sulgpalli 
propageerimisel, õpetamisel, 
võistluste organisatsiooni loomi
sel. Sulgpallis olid esimesed va
bariigi meistrid tipikad. Emot

sionaalne mäng võitis sõpru 
kõikjal vabariigis. H. Erm on- 
oma põhjalikkuse ja süvenemis- 
oskusega istutanud spordipisi— 
ku nii üliõpilastesse kui õppe
jõududesse.

Vähe on . meil ühe või teise* 
linna aukodanikke. H. Erm on. 
Rakvere aukodanik.

H. Ermi on autasustatud' 
ENSV Spordikomitee teenete- 
plaadiga ja paljude aukirja
dega.

Juubeli puhul soovivad kol
leegid kehalise kasvatuse ka
teedrist dotsent Ermile tugevat 
tervist ja edu ning õnne kõigis: 
ta ettevõtmistes.

TOIMETUSELT. Ühine
me kõikide õnnitlejatega, - 
soovime oma aktiivsele au
torile ikka häid ideid j a  
nende kirj avanemist!

VILHELM KRACHT
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Kõik algas 11. septembril 1932, 

mil töölisperes Viljandis sündis 
esiklaps — poeg Vilhelm. 1952. 
aastal jõudis noormees õpingu
tega TPI-sse, kus 1957 lõpetas 
kiitusega elektrijaamade ja

-võrkude eriala. Paari tööaasta 
jooksul «Põllumajanduselektri» 
süsteemis jõudis tänane juubi
lar Raasiku Elektromehaanika 
Remonditehase peainseneri 
ametikohani. Ilmselt aga oli 
kutsumus teadusvalda tugevam  
ja nii sai V. Krachtist 1959. a. 
sügisel TPI esimene aspirant 
automaatika alal. Aspirantuur 
tähendas talle väitekirja ette
valmistamist, aga ka terve uue 
eriala omandamist. Kõi
ke seda tegi. V. Kracht temale 
omase innu ning andumusega, 

. jõudes samal ajal ka perekonna 
luua ja poega kasvatama haka
ta. 1963 algas pedagoogitegevus. 
1966. a., pärast väitekirja edu
kat kaitsmist, tüli V. Krachtil 
kuueks aastaks oma õlgadele 
Võtta automaatika kateedri ju
hatamine. Juubilari initsiatiivil 
loodi, sel perioodil TPI-s uus, 
■automatiseeritud juhtimissüstee
mide eriala. 1977. a. suvest tä
naseni on aga V. Kracht õppe
jõu. töö kõrval TPI arvutus
keskuse juhataja,'

Juubilaris on ühendatud tem
perament ja impulsiivsus ener
giakülluse ja aktiivse ellusuh
tumisega, samuti laiade tead
miste ja loogilise väljendusosku
sega. Peaaegu kõik eriala lõpe
tanud nimetavad parimate loen

gute seas Vilhelm K r ^ ä t i  k u r
susi. Enam kui kümne a a sta  
kestel on ta osalenud ka . eria la  
0646 üleliidulise m etoodikako
misjoni töös ning on m itm e ü le 
liidulise õppeprogrammi k a a s
autor.

Juubilari esialgsed tea d u sh u -  
vid olid seotud diskreetsete ju h 
timissüsteemide ja au tom aatide  
valdkonnaga, kust oli pärit k a  
dissertatsioon ja esimeste j u 
hendatud aspirantide u u rim u 
sed. Viimase kümne aasta jook:.- 
sul on aga põhihuvid kandunud  
süsteemprogrammeerimisse n in g  
V. Kracht on kujunenud ü le 
liiduliselt tunnustatud sp e ts ia 
listiks andmepankade nin& 
kõrgkoolide au tom atiseerituc  
juhtimissüsteemide loomise v a l 
las. TPI õppejõudude tö ö k o o r
muse ning üliõpilaste v a s tu v õ 
tuga Seotud mahukaid a rv u tu s  
tehakse TPI arvutuskeskusel 
juubilari juhtimisel loodud s ü s 
teemi PARES baasil.

Jääb üle soovida ju u bilarilt 
vaid tugevat tervist ja  soodsate  
töövõimalusi teisel elu p o o la ja  
ning loota, et koostööd au tom aa
tika ja arvutustehnika a ren d a 
misel jätkub veel vä lju  a a sta id

Kolleegid automaatika- 
teaduskonnast

Möödunud õppeaasta kevadsemestril tuli TPI parimaks 
sportlaseks majandusteaduskonna õpperühma TE-21 üliõpi
lane VAIKO VOOREMAA. Jääpurjetamise maailmameistri
võistlustel DN klassis võitis V. Vooremaa pronksmedali, 
NSV Liidu meistrivõistlustel tuli ta hõbemedalile.

II kohale tuli allveeorienteeruja Viljar Praks, AO-41. Tema 
võitis Eesti NSV meistrivõistlustel 6 I ja ühe III_koha. Ta 
kuulus ka meie vabariigi , allveeorienteerujate võistkonda, 
kes tuli NSV Liidu meistrivõistlustel hõbemedalile.

õpperühma TM-21 üliõpilane Raul Kozlov tuli meie vapa- 
riigi ametiühingute koondvõistkonna koosseisus NSV Liidu 
a/ü meistrivõistlustel moodsas viievõistluses hõbemedalile. 
Temale kuulus TPI parimate sportlaste pingereas III koht.

I  V. Vooremaa, majandus, jääpurjetamine, 49 p.

II V. Praks, energeetika, allveesport, 26 p.

III R. Kozlov, majandus, moodne viievõistlus, 23 p.
4. P. Grünthal, ehitus, korvpall, 18 p.

5.; K. Sõggel, mehaanika, allveesport, 10 p.

6.-—7. T. Vinter, automaatika, laskmine, 9 p.

K. Kaasik, majandus, orienteerumine, 9 p.

8. M. Metstak, majandus, korvpall, 8 p.

9. L. Veidemann; mehaanika, kergejõustik, 2 p.

ALEKSANDER TŠESNOKOV

TUUSIKUD
A/U komitee käsutuses on järgmi

sed sanatooriumi- ja puhkekodu- 
tuusikud IV kvartaliks.

SANATOORIUMID.

vereringeorganite raviks: Jalta
«Energeetik» 9. io.—1. 11., 34.50 rbl. 
Pärnu «Sõprus» 29. 10.—21. 11., 34.50; 
19. 11,—12. 12., 34.50- 29. 12.-21.01., 36.

Hingamisorganite raviks (mitte 
tuberk. Iseloomuga): Krimm, AJušta 
«Utjos» 10. 10.—2. 11., 36. Sotši pans. 
sanat. «Jug» Juures. 13. .12.—5. 01.,
25.50..

Seedeorganite raviks: Jessentuki 
«Zori* 7. 10.—30. 10., 48.00. Pärnu
«Rahu» 24. 11.—17. 12.; 17. 12.—9. 01.
mõl. 48.00.

Lilkumisorganite raviks: Läii
«Jaunkemeri» 13. 12.—5. 01., 54.00. 
Pärnu «Estonia» 30. 10.—22. 11., 34.50; 
21. 11.-14. 12., 34.50. Pärnu «Rabu» 
7. 11.—30. 11., 36.00. Gruusia «Tshal- 
tubo» (ambul.) 27. 11.—16. 12., 28.80

Närvisüsteemi raviks: Pärnu «Es
tonia» 30. 10,—22. 11., 34.50. Pärnu
«Rahu» 20. 12.—12. 01., 34.50; 28. 11.—
21. 12., 34.50.

Perif. veresoonte haiguste raviks: 
Läti «Jaunkemeri» 14.12. — 6. 01.,
54.00.

Kõiki tuusikuid on üks.

PUHKEKODUD.

Leningradi «Lesnoje» (fil. mv l), 
6. 10.—17. 10., 7.20. Odessa «Majak» 
3. 12,—14. 12., 7.20; 15. 12,—26. 12.,
7.20. Kõiki neid üks tuusik. Pühajär
vele 5 tuusikut 12. 11.—23. 11., 7.20.

NBi III kvartaliks on veel: seede- 
halguste raviks Pärnu «Rahu» 
21. 09.-14. 10. ja 14. Q9i—7. 10., mõl. 
48 rbl - ning puhkekodu «Pühajär
ve» 13. 09.—24. 09. ja 24. 09.—5. 10., 
mõl. 7.20 rbl.

Tuusikuid jaotatakse 13. septemb
ril kell 11 a/ü komitee ruumis IV- 
105 sotsiaalkindlustuse, komisjoni 
koosolekul, arvestades tuusiku taot
leja tööalast ja  ühiskondlikku tege
vust ning korralise puhkuse aega. 
Tel. 536-366.

KÕIGE . . .

*  Rahvusvahelise Õhutrans
pordi Assotsiatsiooni andmeil 
on lennuk kõige ohutum sõidu
vahend. 1979. aastal tuli ühe 
miljoni lennu kohta kõigest 1,5 
lennuõnnetust. Kakskümmend 
aastat tagasi oli see arv neli 
korda suurem.

*  Kõige pikem puUtrepp asub 
Norras. Trepp oti ehitatud 1955. 
aastal, pikkus üle kilomeetri, 
astmeid 3175.

*  Kõige pikem sõna seisab 
koos 184-st tähest. See on kree
kakeelne jä seda on kasutanud 
ühes oma teoses Aristophanes.

REPLIIK

Toimetusse tuli 3. septembri] 
esmakursuslane, vaat et nutu  
äärel. Milles asi? Viim asel m o
mendil oli kolhoosi sõitvas bus
sis öeldud, et kaks inim est kur
suselt peavad jääma TPI käsu
tusse. Otsustas õiglane loos.

Et inimesi kä meil TPI-s v a 
ja, on arusaadav. Arusaadav) 
pole ehk aga asja psühholoogi
line külg: miks teatati seda v i i 
masel momendil? Miks lasti 
kõigil esimese kursuse tudengi
tel sõita 2. septembril koju (ehk 
ka Eestimaa teise otsa) kolhoo- 
siriiete järele, kui osa neist p i
did jääma Tallinnasse tööle?

0  M a le v ,  m a le v  . ALAR MÄE foto
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